

2. 2011 年 12 月調查問卷

香港市民身分認同調查

調查問卷

2011 年 12 月

第一部分 自我介紹

喂，先生/小姐/太太你好，我姓 X，我係香港大學民意研究計劃既訪問員黎既，我地想訪問市民一 D 有關身分認同既意見，我地只會阻你幾分鐘時間。請你放心，你既電話號碼係經由我地既電腦隨機抽樣抽中既，而你提供既資料只會用作綜合分析，並且會絕對保密既。如果你對今次既訪問有任何疑問，你可以打 XXXX-XXXX 同我地既督導員聯絡。為左保障數據既真確性，我地既訪問可能會被錄音，但只會用作品質管制用途，並會係短期內銷毀。請問可以開始調查嗎？

可以

唔可以 (skip to end)

第二部分 選出被訪者

[S1] 請問你屋企而家有冇 **18 歲或以上** 既香港居民係度？【如果戶中冇所屬年齡之對象，訪問告終；多謝合作，收線。】

有 → S2

冇 → 訪問完成，多謝合作，拜拜。(skip to end)

拒答 → 訪問完成，多謝合作，拜拜。(skip to end)

[S2] 為左保障數據既真確性，訪問可能會被錄音，但只會用作內部參考，請問可唔可以開始訪問呢？

可以 → 開始訪問

唔可以 → 訪問完成，多謝合作，拜拜。(skip to end)

第三部分 問卷主體部分

Q1-你會稱自己為 (訪問員讀出首四個答案)

- 香港人
- 中國人
- 香港的中國人
- 中國的香港人
- 其他 (請列明)
- 唔知/難講
- 拒絕回答

Q2-請你用 0-10 分表示你對香港人身分既認同感。10 分代表絕對認同，0 分代表絕不認同，5 分代表一半半。你俾幾多分自己？

-
- 唔知道
- 唔肯講

Q3-請你用 0-10 分評價香港人身分對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

-
- 唔知道
- 唔肯講

Q4-請你用 0-10 分表示你對中國人身分既認同感。10 分代表絕對認同，0 分代表絕不認同，5 分代表一半半。你俾幾多分自己？

-
- 唔知道
- 唔肯講

Q5-請你用 0-10 分評價中國人身分對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

-
- 唔知道
- 唔肯講

Q6-請你用 0-10 分表示你對中華人民共和國既國民身份既認同感。10 分代表絕對認

同，0分代表絕不認同，5分代表一半半。你俾幾多分自己？

—

唔知道

唔肯講

Q7-請你用 0-10 分評價中華人民共和國既國民身份對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

—

唔知道

唔肯講

Q8-請你用 0-10 分表示你對中華民族既一分子既認同感。10 分代表絕對認同，0 分代表絕不認同，5 分代表一半半。你俾幾多分自己？

—

唔知道

唔肯講

Q9-請你用 0-10 分評價中華民族既一分子對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

—

唔知道

唔肯講

Q10-請你用 0-10 分表示你對亞洲人身份既認同感。10 分代表絕對認同，0 分代表絕不認同，5 分代表一半半。你俾幾多分自己？

—

唔知道

唔肯講

Q11-請你用 0-10 分評價亞洲人身份對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

—

唔知道

唔肯講

Q12-請你用 0-10 分表示你對世界公民身份既認同感。10 分代表絕對認同，0 分代表絕不認同，5 分代表一半半。你俾幾多分自己？

—

唔知道

唔肯講

Q13-請你用 0-10 分評價世界公民身份對你既重要性。10 分代表絕對重要，0 分代表絕不重要，5 分代表一半半。你俾幾多分佢既重要性？

—

唔知道

唔肯講

第四部分 個人資料

我想問你些少個人資料，方便分析，請你放心，你嘅資料係會絕對保密既。

D1-性別

男

女

D2-年齡（準確數字）

—

唔肯講

D2b-【只問不肯透露準確年齡被訪者】年齡（範圍）[訪問員可讀出範圍]

18-20

21-24

25-29

30-34

35-39

40-44

45-49

50-54

55-59

60 或以上

唔肯講

D3-教育程度

小學或以下

中學

預科

專上非學位

專上學位
研究院或以上
拒絕回答

D4-請問你住緊既單位係：

自置，定係
租住既呢？
拒答

D5-居住房屋

公營租住房屋
房屋委員會補助出售單位
房屋協會補助出售單位
私人住宅單位
村屋：別墅/平房/新型村屋
村屋：簡單磚石蓋搭建築物/傳統村屋
公營臨時房屋
私人臨時房屋
員工宿舍
其他
拒答

D6-職業

經理及行政人員
專業人員
輔助專業人員
文員
服務工作及商店銷售人員
漁農業熟練工人
手工藝及有關人員
機台及機器操作員及裝配員
非技術工人
學生
家庭主婦
不能辨別
其他(包括失業、已退休、及其他非在職者)
拒絕回答

D7-你認為你既家庭屬於以下邊個階級? (讀出首五項答案)

- 上層階級
- 中產階級既上層
- 中產階級
- 中產階級既下層
- 下層或基層階級
- 唔知／難講
- 拒答

D8-出生地

- 香港
- 中國大陸
- 台灣
- 澳門
- 東南亞 (e.g. 馬來西亞、印尼、越南)
- 加拿大
- 美國
- 澳洲
- 英國
- 其他
- 唔知道
- 拒絕回答

D9-咁你黎左香港幾耐?

-
- 唔記得
- 拒答

多謝你接受訪問。如果你對呢個訪問有任何疑問，可以打熱線電話 xxxx-xxxx 同我地嘅督導員聯絡，或者喺辦公時間致電 xxxx-xxxx 向香港大學操守委員會查詢今次訪問既真確性同埋核對我嘅身份。拜拜！

*Survey on Hong Kong
People's Ethnic Identity*

Questionnaire

December 2011

Part I Self-introduction

Good evening, sir/madam, my name is X, an interviewer from the Public Opinion Programme (POP) of the University of Hong Kong. We are conducting a survey on people's opinions on various aspects of the currency notes in Hong Kong. I would like to invite you to participate in an interview which will take only a few minutes. I would like to stress that all information you provide will be kept strictly confidential and used for aggregate analysis only. Is it okay for us to start this survey?

Yes

No → Interview ends, thank you for your cooperation, bye-bye

Part II Selection of Respondents

[S1] Is there any Hong Kong citizen aged 18 or above in your household now? Since we need to conduct random sampling, if there is more than one available, I would like to speak to the one who will have his / her birthday next.

Yes → S2

No → Interview ends, thank you for your cooperation, bye-bye

Refuse to answer → Interview ends, thank you for your cooperation, bye-bye

[S2] For quality control purpose, our conversation may be recorded. However, it is for internal reference only and will be destroyed shortly after our quality control process is completed. Is it okay for us to start this survey?

Yes → Start the interview

No → Interview ends

Part III Survey Questions

Q1-You would identify yourself as a : (Interviewer to read out the first 4 choices)

Hong Kong Citizen

Chinese Citizen

Hong Kong Chinese Citizen

Chinese Hong Kong Citizen

Others (Please specify)

Don't know / hard to say

Refuse to answer

Q2-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity as a Hong Kong citizen, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q3-Please use a scale of 0-10 to rate your importance as a Hong Kong citizen, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q4-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity as a Chinese citizen, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q5-Please use a scale of 0-10 to rate your importance as a Chinese citizen, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q6-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity as a citizen of PRC, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How

would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q7-Please use a scale of 0-10 to rate your importance as a citizen of PRC, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q8-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity a member of the Chinese race, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q9-Please use a scale of 0-10 to rate your importance a Members of the Chinese race, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q10-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity as an Asian, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q11-Please use a scale of 0-10 to rate your importance as an Asian, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—

Don't know

Refuse to answer

Q12-Please use a scale of 0-10 to rate your strength of identity as a global citizen, with 10 indicating extremely strong, 0 indicating extremely weak, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—
Don't know
Refuse to answer

Q13-Please use a scale of 0-10 to rate your importance as a global citizen, with 10 indicating extremely important, 0 indicating not important at all, and 5 indicating half-half. How would you rate yourself?

—
Don't know
Refuse to answer

Part IV Personal Information

I'd like to know some of your personal particulars in order to facilitate our analysis.

D1-Gender
Male
Female

D2-Age **【Input exact number】**

—
Refuse to answer

D2b-[Only for respondents who are unwilling to disclose their exact age] Age (range)
[Interviewers can read out the ranges]

18-20
21-24
25-29
30-34
35-39
40-44
45-49
50-54
55-59
60 or above
Refuse to answer

D3-Education Attainment
Primary or below

Secondary
Matriculated
Tertiary, non-degree course
Tertiary, degree course
Postgraduate or above
Refuse to answer

D4-The type of ownership of your house is:

Self-purchased, or
Rent?
Refuse to answer

D5-House type

Public housing estate
Housing Authority subsidized sale flats
Housing Society subsidized sale flats
Private housing
Village: villas / bungalows / modern village houses
Village: simple stone structures / traditional village houses
Public temporary housing
Private temporary housing
Staff quarters
Others
Refuse to answer

D6-Occupation

Managers and administrators
Professionals
Associate professionals
Clerks
Service workers and shop sales workers
Skilled agricultural and fishery workers
Craft and related workers
Plant and machine operators and assemblers
Non-skilled workers
Students
Housewives
Unclassified
Others (unemployed, retired, etc.)
Refuse to answer

D7-Which class do you consider your family belongs to? (Interviewer to read out the first 5 options)

Upper class

Upper-middle class

Middle class

Lower-middle class

Lower class or grassroots

Don't know / hard to say

Refuse to answer

D8-Place of birth

Hong Kong

Mainland China

Taiwan

Macau

Southeast Asia (e.g. Malaysia 、 Indonesia 、 Vietnam)

Canada

America

Australia

England

Others

Don't know

Refuse to answer

D9-How long have you been living in Hong Kong ?

—

Forgotten

Refuse to answer

Thank you for your time. If you have any questions regarding this interview, you can call XXXX-XXXX to talk to our supervisor, or the Human Research Ethics Committee for Non-Clinical Faculties of the University of Hong Kong at XXXX-XXXX during office hours to verify this interview's authenticity and confirm my identity. Good-bye!

***** **End** *****